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Wedding Guests and Hospitality

Russian transcript:

Алма: А обычно сколько, может быть, дней длится вот такой той, или все в один день происходит?

Ильяс: Ну, если учитывать сразу сначала, скажем, вот. Если первый вариант, когда жених крадет невесту, то это приблизительно, где-то неделю. Потому что в первый день он ее домой приводит, там три-четыре дня ей "мозги промывают", после этого…ну как бы Беташар, это один день, после Беташара, ну, само собой, той был, они отдыхают пару дней и после этого только...

Алма: То есть, это непростое дело, которые можно в один день всё сделать.

Ильяс: Да, это непростое дело.

Казахи, вообще, такой гостеприимный народ, поэтому на свадьбу, на которой я был, было 800-900 человек, ну, это я так понял, может и больше. Вообще, на свадьбу может прийти любой желающий. Допустим, как если древние традиции брать, они видят, что у кого-то свадьба, они... Если я прохожу мимо, допустим, скажем, аула, я обязательно должен зайти, сказать салем, всех поздравить, невесту и жениха, даже если я не знаю. Меня там накормят, напоят и... А на свадьбе, на которой я был, там в принципе, приглашают всех, вот, кто знает этого человека, всех, абсолютно всех.  Вот. И любой тоже также желающий, который проезжает мимо на машине, видит, что там свадьба, хочет поздравить, в принципе, может прийти.
У казахов не то что очень много, очень пре-очень много родственников. Например, у меня, я... Если посчитать, сколько у меня двоюродных братьев, это будет около 30-40. Потому что у моих... в папиной семье было семь родных братьев, у моей мамы было девять родных братьев и сестер. Поэтому у каждого по ребенку... получается большое количество. И обязательно всех приглашают. Если кого-то обделили, скажем, не пригласили, то это катастрофа, можно сказать.

Алма: Обидется человек?

Ильяс: Да. 

Алма: А расскажи, есть ли какие-нибудь современные атрибуты свадьбы, допустим, свадебный торт.

Ильяс: Да. Свадебный торт был. Современные атрибуты: был свадебный торт, они катались на лимузине, играла такая современная такая музыка, скажем, все танцевали, пели, вот. Катание на лимузине, ну, как, по городу, проезжают по достопримечательностям этого города. Фоткаются, фотографируются, вот, снимают все на видео, гуляют.

Алма: А кто обычно ездит вмести с молодыми на катание по городу?

Ильяс: Только молодые

Алма: А, молодежь?

Ильяс: Да, это либо друзья, либо младше кто, но не старше точно.
English translation:

Alma:  And usually how many, maybe, days does this kind of wedding last? Or does everything happen in one day?

Ilyas: Well, if we count from the very beginning, let’s say, so. If the first version, when the groom kidnaps the bride, then it is approximately, about a week. Because on the first day he brings her home, there for three, four days she is “brainwashed”, after this there is Betashar
. It is one day. After Betashar, well, it goes without saying, there was the wedding. They rest for a couple of days and only after this…

Alma: That is to say, it is not a simple thing that can be done in a day. 

Ilyas:  Yes, it is not an easy thing. The Kazakhs, in general, are very hospitable people. That’s why at the wedding that I attended, there were 800, 900 people. Well, this is what I got, maybe even more. In general, anybody, who wants, may come to the wedding. Let’s say, if we take old traditions as they are, they see that somebody is having a wedding, they…If I am passing by, let’s say, by an aul
, I have to come in, greet them, congratulate everybody, the bride and groom, even if I don’t know them. I will be given food there, drinks and…And at the wedding that I have been to, there in fact, everybody is invited, so, whoever knows this person, everybody, absolutely all. So, and anyone who wants, passing by in the car, sees that there is a wedding, wants to congratulate, in fact, can come. The Kazakhs have not simply many, but very many relatives. For example, I have, I…if to count, how many cousins I have, it will be about 30, 40. Because my…in my dad’s family there were seven brothers. In my mom’s family there were nine sisters and brothers. That’s why each has a child…It makes a big number. And everybody is invited without fail. If somebody is left out, let’s say, not invited, then it is a catastrophe. We can say so. 
Alma: A person can be offended?

Ilyas: Yes. 

Alma: Tell me, are there any modern attributes of the wedding, let’s say, a wedding cake. 

Ilyas: Yes. The wedding cake was there, the modern attributes were the wedding cake, they were riding around in a limousine, modern music was playing, let’s say, everybody was dancing, singing, so. Limousine ride, well, around the city. They drive by the sights of the city. Take pics, take pictures, so, videotape everything, walk around. 

Alma: And who usually goes with the newly weds to the ride around the city?

Ilyas: Only the youth.

Alma: A, the youth?

Ilyas: Yes, this is either friends or younger people, but not older, for sure.
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� Betashar - a ceremony of removing bride’s veil during a wedding accompanied by music and singing.


� Aul – a small mountain village.





